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[Gerda Møller.] 
at modtage det fra den 30. april d. å. ledige 
mandat som ordinært medlem af folketinget. 

I skrivelse af 29. f. m. anmodede folke- 
tingsmand H. C. Toft på folketingsmand 
Poul Sørensens vegne om sygeorlov fra og 
med den 1. maj d. å., og den 30. f. m. ved- 
tog folketinget at meddele den ønskede 
orlov samt at indkalde stedfortræderen som 
midlertidigt medlem. Efter den i valglovens 
§ 50 omhandlede stedfortræderliste er 1. 
stedfortræder for det konservative folke- 
parti i Odense amtskreds, hvor hr. Poul 
Sørensen er valgt, sognerådsformand Poul 
Nielsen, Bellinge, der i skrivelse af 1. d. m. 
har meddelt, at han er villig til at indtræde 
som midlertidigt medlem af folketinget i 
anledning af den nævnte orlov. 

Efter at folketingsmand Stinus havde an- 
modet om orlov fra og med den 4. maj d. å. 
på grund af deltagelse i UNICEFs styrelses- 
rådsmøde i Chile, vedtog folketinget i sit 
møde den 25. f. m. at meddele den ønskede 
orlov og at indkalde stedfortræderen som 
midlertidigt medlem. 

Efter den i valglovens § 50 omhandlede 
stedfortræder liste er 1, stedfortræder for det 
radikale venstre i Præstø amtskreds, hvor 
hr. Stinus er valgt, landpostbud Johannes 
Andersen, Herlufmagle. Denne har imid- 
lertid i skrivelse af 25. f. m. meddelt, at 
han på grund af sygdom ikke er i stand til 
at indtræde som midlertidigt medlem i det 
foreliggende tilfælde. 

Gårdejer Asger Jørgensen, Gadstrup, der 
er 2. stedfortræder, har herefter i skrivelse 
af 28. f. m. meddelt, at han er villig til at 
indtræde som midlertidigt medlem af folke- 
tinget i anledning af den nævnte orlov. 

Udvalget til valgs prøvelse har i et møde 
gennemgået stedfortræderlisten og de øvrige 
dokumenter, og udvalget indstiller herefter 
enstemmigt, at rådmand Ib Kolbjørn god- 
kendes som ordinært medlem af folketinget 
fra og med den 30. april d. å. at regne, at 
sognerådsformand Poul Nielsen godkendes 
som midlertidigt medlem af folketinget fra 
og med den 1. maj d. å. at regne, og at gård- 
ejer Asger Jørgensen godkendes som midler- 
tidigt medlem af folketinget fra og med den 
4. maj d. å. at regne. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Udvalgets indstilling om godkendelse af 
rådmand Ib Kolbiørn S01n ordinært medlem 
af folketinget fra o,q med den 30. april 1969 
vedtoges enstemmigt med 121 stemmer. 

Udvalgets indstilling om godkendelse af 
sognerådsformand Poul Nielsen som midler- 
tidigt medlem af folketinget fra og med den 
1. maj 1969 
vedtoges enstemmigt med 125 stemmer. 

Udvalgets indstilling om godkendelse af 
gårdejer Asger Jørgensen som midlertidigt 
medlem af folketinget fra og med den 4. maj 
1969 
vedtoges enstemmigt med 126 stemmer. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Tredje behandling af forslag til lov om 
retsafgifter. 

(Anelen behandling af lovforslaget (nr. 23) 
findes i tidenden sp. 6052). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslaget 
vedtoges enstemmigt med 126 stemmer. 

Formanden: Lovforslaget vil nu blive til- 
stillet statsministeren. 

Den næste sag på dagsordenen var: , 

Tredje behandling af forslag til lov om 
ændring af forskellige lovbestemmelser gin I 
retsafgift m. v. ' 

(Anden behandling af lovforslaget (nr. * 34) 
findes i tidenden sp. 6052). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 
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Lovforslaget 
vedtoges enstemmigt med 127 stemmer. 

Formanden: Lovforslaget vil nu blive til- 
stillet statsministeren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Anden behandling af forslag til lov om. ud- 
dannelse af børnehave- og fritidspædagoger, 

(Første behandling af lovforslaget (nr. 
102) findes i tidenden sp. 3187, udvalgets 
betænkning i tillæg B. sp. 1287). 

Der var stillet 10 ændringsforslag i be- 
tænkningen. 

Uden for betænkningen var der ikke stillet 
ændringsforslag. 

Lovforslagets paragraffer, ændringsfor- 
slagene og spørgsmålet om lovforslagets 
overgang til tredje behandling sattes til for- 
handling under ét. 

Bodil Koch: Efter det grundige og, synes 
jeg, meget tilfredsstillende samarbejde, vi 
har haft i det folketingsudvalg, som har 
haft det foreliggende forslag til behandling, 
skal jeg gøre mine bemærkninger her ved 
andenbehandlingen så korte som mulig. 

Først vil jeg udtale min glæde over 
den rettelse, der sker i § 1, sådan at der 
står, at formålet er at uddanne pædagoger 
til de respektive institutioner og ikke ledere 
og medarbejdere -  en lille rettelse tilsyne- 
ladende, men af stor principiel betydning og 
i overensstemmelse med tidens udvikling og 
tankegang. 

En udmærket ting ved lovforslaget er det, 
at uddannelsesmulighederne bliver så fleksi- 
ble, at uddannelse erhvervet andre steder 홢 
også i udlandet 홢 vil kunne indgå i børne- 
have- og fritidspædagoguddannelsen. I over- 
ensstemmelse hermed er ændring foreslået 
i § 7, stk. 2, hvor den ensidige hensyntagen 
til studentereksamen og HF bortfalder. Det 
eneste rimelige er jo, at de studerende på 
børnehave- og fritidsseminarierne uddannes 
grundigt og i fællesskab, men at der kan 
tages hensyn til de enkeltes forkundskaber. 
I bilaget til betænkningen har ministeren 
givet et fyldigt svar på, hvad der menes 

med uddannelse erhvervet andre steder, og 
jeg skal ikke trætte med at gå i enkeltheder. 

Udvidelsen af uddannelsesrådet til 20 
medlemmer i stedet for 18 vil muliggøre, 
at en repræsentant fra bestyrelserne for de 
private seminarier får sæde i rådet, og jeg 
er glad for, at man får 3 i stedet for 2 
repræsentanter for de pædagogstuderende, 
ligesom en lille tilføjelse i § 4, stk. 2, om 
valgperioden i uddannelsesrådet, hvor det 
hed 홢4 år", hvilket nu rettes til 홢indtil 
4 år", imødekommer de pædagogstuderen- 
des særlige forhold og ønsker. 

Det er en afgjort forbedring i lovforslaget, 
synes jeg, at § 5, stk. 4, bortfalder. Der står 
jo, at endelig bestemmelse, om man kunne 
blive i seminariet, når man var optaget på 
prøve, skulle træffes senest 4 måneder efter 
optagelsen på prøve. 

Problemet om en eventuel bortvisning fra 
seminariet på grund af uegnethed til studiet 
er jo markeret i § 8, stk. 2. Den foreslåede 
ændring af formuleringen fra 홢ved udgan- 
gen" af uddannelsens 1, år til 홢senest ved 
udgangen" af 1. år tages der bestemmelse 
om, hvorvidt en elev kan blive eller ikke 
blive, er rimelig netop i betragtning af, at 
stk. 4 i § 5 bortfalder. 

Jeg vil gerne i denne sammenhæng ud- 
tale min tilfredshed med, at det i betænk- 
ningen er direkte nævnt, at de studerendes 
råd høres ved spørgsmål om bortvisning, så- 
fremt den pågældende studerende ønsker 
rådets bistand. 

Vedrørende §§ 11 og 12, der henholdsvis 
lovfæster lærerråd og de studerendes råd 
ved seminarierne, havde mit parti gerne set, 
at begge paragraffernes stk. 2 havde fået, 
om jeg så må sige den omvendte formu- 
lering. Det havde været interessant, synes 
jeg, om vi havde dristet os til at sige: de 
nærmere regler om lærerrådets sammensæt- 
ning og virksomhed fastsættes af rektor og 
lærerkollegiet og godkendes af undervis- 
ningsministeren. Det havde ligesom givet 
mere åndedrag for de enkelte seminariers 
individuelle vejrtrækning. Den samme æn- 
dring skulle så være sket i § 12 for de 
studerendes råd. I et samråd i udvalget har 
vi drøftet dette spørgsmål med ministeren, 
og jeg må naturligvis være enig med mini- 
steren i, at der for en hel række områders 
vedkommende må være ensartede regler for 
de to råds virkeområde ved de forskellige 


